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رشد 40 درصدی ترانزیت نسبت به سال گذشته
رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از رشد 40 درصدی حمل ونقل 

در حوزه ترانزیت نسبت به سال گذشته، خبر داد.
داریوش امانی رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، گفت: تمام تلاش ما بر این است 
که بتوانیم در حفظ درآمدهای سازمان کوشا باشیم و بهره وری را بالا ببریم، همچنین تلاش 
داریم درآمدهای جدید و پایداری را به غیر از بودجه دولت دنبال کنیم تا خودکفا باشیم و برای نیل 
به این هدف ضروری است این حجم از عملیات و ماموریت هایی که در سازمان در حال انجام 

است به درستی و به نحو احسن انجام شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: در سال جاری 2800 کیلومتر راه روستایی در 
کشور احداث شد که در نوع خود بی نظیر بوده است، در بخش حمل و نقل کالا نیز در سال 
جاری 14 درصد و در بخش حمل و نقل مسافر 12 درصد رشد وجود داشته، همچنین در حوزه 

ترانزیت نزدیک به 40 درصد افزایش نسبت به سال گذشته ایجاد شده است.
این مقام مسؤول افزود: ایجاد زیرساخت ها، نگهداشت زیرساخت ها، اجرای روکش آسفالت در 
راه های منتهی به پایانه های مرزی از موضوعات مهم و اولویت های سازمان است، همچنین 
اهمیت کریدورهای ترانزیتی در دیپلماسی اقتصادی کشور دارای جایگاه ویژه ای است ازجمله 
افتتاح گذرگاه مرزی آستارا که در پی نشست های مختلف طرفین تحقق یافت و با افتتاح این 
گذرگاه بخشی از ترافیک سنگین این محور کاهش یافت که از اقدامات مهم این سازمان در 

یک سال گذشته بوده است.

براساس اعلام مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی:
برترین شرکت های صادرات گرا معرفی می شوند

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی گفت که 
10 شرکت برتر صادرات گرا که برای کشور 
ارزآوری داشته اند، در بیست و ششمین دوره 
همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران که 
روز دوشــنبه برگزار خواهد شد، معرفی می 

شوند.
مصطفی مؤمنی دیروز در نشســت خبری بیست و 
ششمین سال رتبه بندی شرکت های برتر ایران اظهار 

داشت: امسال در این همایش 500 شرکت بزرگ و مؤثر در اقتصاد کشور را معرفی خواهیم کرد.
وی هدف از رتبه بندی شرکت های برتر ایران را تولید اطلاعات در مورد بنگاه های اقتصادی 
کشور، شفاف سازی فضای کسب و کار، گسترش رقابت بین بنگاه های اقتصادی، استفاده از 
نتایج رتبه بندی برای کمک به برنامه ریزی اقتصادی در کشور و رتبه بندی شرکت ها از نظر میزان 

اثرگذاری در اقتصاد ملی عنوان کرد.
مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی اضافه کرد: فعالان اقتصادی نیز می توانند برای تحلیل بازار 

سرمایه و شناسایی فرصت های همکاری اقتصادی از نتایج رتبه بندی استفاده کنند.
وی با بیان اینکه در رتبه بندی شرکت های برتر ایران 500 شرکت بر اساس شاخص میزان 
فروش )درآمد( انتخاب و رتبه بندی می شوند گفت: فروش خروجی نهایی بنگاه های اقتصادی 
است. همچنین میزان اثرگذاری فعالیت یک شرکت در ابعاد ملی، رابطه مستقیمی با میزان فروش 
شرکت دارد. مومنی بیان داشت: پس از این مرحله، این 500 شرکت بر اساس 33 شاخص از 
جمله فروش، رشد اشتغال، ارزش افزود، سودآوری، بهره وری کل، صادرات، نسبت صادرات به 

فروش و … رتبه بندی می شوند.
وی ویژگی های رتبه بندی IMI-100، را شفافیت اعلام کرد و گفت: رتبه هر شرکت در هر 
شاخص، به راحتی قابل بررسی و صحه گذاری است. زیرا در هر فهرستی در مقابل نام شرکت، 

علاوه بر رتبه آن، کمیت آن شاخص درج شده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی گفت: در این رتبه بندی ارزش افزوده 100 شرکت اول، 
11درصد GDP و ارزش افزوده 500 شــرکت 13 درصد GDP اســت. مقایسه فروش 
شــرکت ها با تولید ناخالص داخلی نیز بر اساس نتایج کلی رتبه بندی سال 1402 )سال مالی 
1401( حاکی از آن است که فروش 100 شرکت اول 41 درصد GDP و فروش 500 شرکت 
46 درصد GDP را تشــکیل می دهد اگر مجموع فروش 500 شــرکت را در نظر بگیریم، 
88درصد متعلق به 100 شرکت اول بوده است که این خود، بزرگی این شرکت ها را در مقایسه 

با بقیه شرکت ها نشان می دهد.
مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی به رتبه بندی در سال گذشته اشاره کر و گفت: در مجموع 
61 شرکت دانش بنیان حضور داشته اند که در بین 100 برتر کشور 5 شرکت دانش بنیان حضور 
داشته در حالی که در سال 1400 از 100 شرکت برتر فقط یک شرکت دانش بنیان حضور داشته 
اســت. همچنین 91 درصد از صادرات کشور نیز مربوط به همین 100 شرکت اول است و به 
نظر می رسد این 100 شرکت برتر مانند یک لوکوموتیو اقتصاد کشور را به جلو می راند و لذا این 
شرکت ها حائز اهمیت هستند.وی ادامه داد: در حوزه فروش که بخشی صادرات و بخشی هم 
فروش داخلی است گروه فرآورده های نفتی بیشترین فروش را در سال 1401 داشته اند و نسبت 
به سال 1400 فروش آنها افزایشی بوده است و بعد از آن نیز پتروشیمی ها قرار داشته اند. همچنین 
در حوزه اشتغال بر اساس رتبه بندی سال 1401، بانک ها بیشترین اشتغال را داشته اند و بعد از آن 

نیز صنعت خودرو و قطعات وابسته بیشتری سهم اشتغال را در کشور داشته اند.

 رشد 18 درصدی آماده به کاری لکوموتیوها
 در فصل پاییز

معاون ناوگان راه آهن گفت: متوســط آماده به کاری لکوموتیوهای بخش 
خصوصی در تابستان امسال 104 لکوموتیو در روز بوده که این عدد در پاییز 

امسال با رشد 18 درصدی به 123 لکوموتیو در روز رسیده است.
محمد هادی ضیایی مهر با بیان اینکه لکوموتیو یکی از گلوگاه های اصلی شبکه ریلی بوده 
و هزینه نگهداری آن سنگین است، گفت: با تاکید مدیرعامل راه آهن، منابع حاصل از وصول 
مطالبات راه آهن بایستی با اولویت در اختیار شرکت های مالک لکوموتیو قرار گیرد تا هم میزان 
مطالبات آنها کاهش یابد و هم بتوانیم اثربخشی بهتری از لکوموتیوها داشته باشیم تا بخشی از 

گلوگاه شبکه ریلی رفع شود.
وی ادامه داد: متوســط آماده به کاری لکوموتیوهای بخش خصوصی در تابســتان امسال 
104لکوموتیو در روز بوده که با پرداخت های خوبی که به شرکت های مالک لکوموتیو داشتیم، 

این عدد در پاییز امسال با رشد 18 درصدی به 123 لکوموتیو در روز رسیده است.
عضو هیأت مدیره راه آهن با اشاره به اینکه اثرات بهبود وضعیت مالی ناشی از وصول مطالبات 
شرکت راه آهن، نه تنها در کمیت بلکه در کیفیت فنی لکوموتیوها نیز مؤثر بوده خاطرنشان کرد: 
متوسط درصد قابلیت اطمینان لکوموتیوهای بخش خصوصی در فصل تابستان امسال 72 درصد 
بوده که در پاییز و با تزریق منابع مالی بیشتر به 80 درصد رسیده است و رشد 8 درصدی وضعیت 

کیفی لکوموتیوها را شاهد هستیم.

اخبار کوتاه 

وزیر راه و شهرسازی از تشکیل کمیته ویژه برای 
تقویت بانک اطلاعاتی تصادفاتی رانندگی، برنامه 
نصب و ارتقای 2 هزار سامانه هوشمند حمل ونقل 

تا پایان سال 1403، خبر داد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی بر اهتمام بیشتر استان ها 
برای اجرای مصوبات کمیسیون ایمنی راه های کشور تأکید کرد و 
گفت: رفع نقاط پرحادثه باید به صورت هدفمند انجام شود و میزان 
کاهش تصادفات قبل و پس از اصلاح مقایسه شود تا اثربخشی 

آن را بتوان اندازه گیری کرد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه روند تصادفات در ماه آذر 
کاهشــی بوده است، افزود: در دو ماه طلایی بهمن و اسفند، با 
توجه به مناسبات و اعیاد پیش رو، سفرهای متعددی نیز در این 

ایام انجام خواهد شــد بنابراین باید نسبت به کاهش نرخ رشد 
تصادفات جاده ای اهتمام ویژه داشت. فراخوان نصب دوربین های 
ثبت تخلفات در جاده ها ظرف دو هفته آتی انجام شود تا از همه 
ظرفیت ها برای تقویت ایــن حوزه در کوتاه ترین زمان ممکن 
بهره مند شویم. آمادگی دستگاه های امدادی از دیگر موارد مورد 
تأکید وزیر راه و شهرسازی برای اقدامات پیشگیرانه از تصادفات 
بود و گفت: باید جلسات ثابت تا پایان سال داشته با حضور جدی 

این دستگاه ها برگزار شود.
تشکیل کمیته ویژه برای تقویت بانک اطلاعاتی 

تصادفات رانندگی
بذرپاش با تأکید بر تقویت بانک اطلاعاتی در خصوص جزئیات 
تصادفات گفت: باید برای این منظور کمیته ویژه متشــکل از 

سازمان راهداری، پلیس راه و سایر دستگاه ها تشکیل شود. تا 
پایان سال هر هفته جلسه ایمنی راه ها توسط استان ها و با حضور 

معاون عمرانی استانداران برگزار شود.
وزیر راه و شهرســازی ضمن قدردانی از اقدامات انجام شده 
توسط سازمان راهداری و دستگاه های مرتبط برای اصلاح 878 
نقطه حادثه خیز، بر انجام اقدامات جدی تر برای رفع این نقاط 

تأکید کرد.
در ادامه این جلســه گزارشی از اقدامات ســازمان راهداری 
و حمل ونقــل جاده ای در خصوص طرح زمســتانی و آمادگی 
دستگاه های امدادی ارائه و طی آن اعلام شد که برنامه نصب 
و ارتقای 2 هزار سامانه هوشمند حمل ونقل تا پایان سال آینده 

اجرا می شود.

نصب و ارتقای 2 هزار سامانه هوشمند حمل ونقل تا پایان سال 1403

اینفوگراف

 حرکت روبه جلو وعده ساخت 4 میلیون واحد مسکن
 با وجود موانع موجود

براساس آمار موجود در سازمان ها حاکمیتی ثبات 
بر بازار مسکن حاکم شده و واحدهای نهضت 
ملی مسکن در آســتانه عرضه به بازار هستند 
و تا عید نوروز 1403 باید انتظار کاهش قیمت 

مسکن را داشته باشیم.
مسکن به عنوان مهمترین نیاز اولیه انسان، نقش مهمی 
در محافظت و امنیت وی دارد و به عنوان یک عنصر تعیین 
کننده در شکل گیری هویت فردی، روابط اجتماعی و اهداف 
جمعی وی حائز اهمیت اســت که در همین راستای رهبر 
معظم انقلاب اسلامی )10 بهمن ماه سال 1400( فرمودند: 
آمارهای اقتصادی دهه ی 90 آمارهای اقتصاد کلان کشور 
حقّاً و انصافاً خرسند کننده نیست، آمار مربوط به رشد تولید 
ناخالص داخلی، آمار مربوط به تشــکیل سرمایه در کشور، 
آمــار مربوط به تورّم، آمار مربوط به رشــد نقدینگی؛ اینها 
خرسندکننده نیست. آمار مربوط به تأمین ماشین آلات به هیچ 
وجه مطلوب نیست، یا مسکن و امثال اینها. اینها حقایقی است 
که اگر مسئولین می توانستند وضعیّت را در جهت این آمارها 
به شکل بهتری هدایت کنند، یقیناً وضع اقتصاد کشور امروز 
خیلی بهتر بود. خب، آثار این حقایق در زندگی مردم هم نمود 
پیدا کرده. اینکه درباره ی معیشت مردم اظهار نگرانی می کنیم، 
مربوط به همین چیزها است. عامل این مشکلات هم صرفاً 
تحریم نیست؛ البتّه تحریم بلاشک مؤثرّ بوده امّا صرفاً تحریم 
نیست؛ بخش مهمّی ناشی از برخی تصمیم گیری های غلط 
یا کم کاری ها و امثال اینها است؛ می توانست این جور نباشد.«
براســاس تأکیدات مقام معظم رهبری یکی از مهمترین 

محورهای بیان شده وی حول مسئله مسکن عنوان شده 
است. البته ســید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 
نسبت به رهنمودهای مقام معظم رهبری توجه ویژه داشتند و 
در دوره انتخاباتی خود وعده 4 میلیون مسکن طی 4 سال در 

دولت سیزدهم را عنوان کرد.
البته به هنگام مطرح این وعده، عده ای از کارشناسان و افراد 
اصلاح طلب این وعده را صرفاً شعار دانستند و اظهار کردند که 
رئیسی باید وعده انتخاباتی خود را پس گیرد اما امروزه با توجه 
به موانع موجود در این راستا آمار حوزه مسکن مطلوب است 
و ثبات به بازار مسکن حاکم شد زیرا دولت سیزدهم مسیر 

تعهدات خود را تا حدودی طی کرده است.
کاهش قیمت مسکن تا نوروز 1403

داوود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در 
گفت وگو با خبرنــگار مهر در خصوص وضعیت معاملاتی 
مســکن در مناطق 22 گانه تهران، گفت: بازار مسکن در 
یکی از عمیق ترین رکودهای خود به سرمی برد به طوری 
که در سامانه املاک و مستغلات، معاملات در آبان ماه امسال 
3 هزار و 600 قرارداد بود. حداقل تعداد قراردادی که نشــان 
دهنده خروج بازار مسکن از رکود است باید حداقل 10 هزار 
قرارداد باشد.نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در ادامه 
تاکید کرد: حجم معاملات به نســبت مشابه سال گذشته 
)1401( حدود 50 درصد کاهش یافته است و هفته گذشته 
تحرکات قیمتی که در بازار مسکن رخ داد نشان می دهد تا 
نوروز 1403 با کاهش قیمت در این بازار مواجه خواهیم شد.

این مسؤول خاطرنشان کرد: متقاضیان بازار مسکن هم 

اکنون با وجود رکود در خرید و فروش به دنبال رهن و اجاره 
هستند.

ثبات در بازار مسکن حاکم شد
باید توجه داشت علاوه بر پیش بینی نایب رئیس اتحادیه در 
خصوص کاهش قیمت مسکن بانک مرکزی نیز این کاهش 
قیمت را تأیید کرده است. متوسط قیمت یک متر مربع بنای 
واحد مسکونی در استان »تهران« در آذرماه سال جاری 74 
میلیون و 900 هزار تومان معامله شده است و نسبت به ماه 
گذشته 2.2 درصد روند کاهشی در پیش داشته است.البته 
روند نزولی در آذر ماه امســال در ادامه روند نزولی در تیرماه 
سال جاری بوده که ادامه این روند موجب ثبات آرامش در بازار 
معاملات مسکن استان »تهران« شده است. طی ماه های 
اخیر بر اساس اجرای برنامه ریزی های وزارت راه و شهرسازی 
و دولت مردان در خصوص ساخت و عرضه مسکن در بازار 
است.حجم معاملات مسکن در شهر تهران نسبت به ماه 
قبل معادل 1.2 درصد کاهش نشــان می دهد و از مجموع 
22 منطقه شهر تهران، 14 منطقه رشد قیمتی ماهانه منفی 
را تجربه نموده اند. این وضعیت می تواند نشانگر بروز افت های 

شدیدتر قیمت مسکن در ماه های آتی باشد.
ساخت چهار میلیون مسکن طی چهار سال، از محوری ترین 
وعده های دولت سیزدهم بود؛ وعده ای که پس از گذشت دو 
سال با موانع بزرگ و کوچک متعددی مواجه است. موانعی 
از جمله امتناع بانک ها از پرداخت وام نهضت ملی مسکن، 
مشکل تأمین زمین و همچنین آورده متقاضیان این ابر پروژه 

مسکنی را با چالش مواجه کرده است.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران ایران گفت: 
خواسته ما که اجرای ماده 41قانون کار مبنی بر حفظ قدرت خرید 
مردم اســت باید مورد توجه قرار گیرد و مزد بدون لحاظ تورم 

واقعی و سبد معیشت تعیین نشود.
سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران درباره اهمیت 
مهارت در اشتغالزایی و کسب درآمد گفت:در جلسه شورای عالی اشتغال مرتضوی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گزارشی از افزایش رشد اشتغال و کاهش بیکاری 
در کشور ارائه کردند و گفتند که آمار اشتغال در تمامی استان ها افزایش داشته و 
و عده های آقای رئیس جمهور در حال تحقق است. وی اظهار داشت: بنده از 
تلاش های آقای وزیر کار و معاونت اشتغال وزارتخانه تشکر کرده و خدا قوت به 
آنها گفتم.البته بنده در جلسه گفتم که ارتقای کیفیت اشتغال هم بسیار مهم است 

و منتظریم گزارشی در این باره نیز در شورای عالی اشتغال مطرح شود.
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران گفت: بنده عرض کردم 
که آقای وزیر کار عنوان کردند که کم مهارتی از بزرگترین مشکلات کشور است 

اما گزارشــات حاکی است مهاجرت کارگران مهارتی کشور به سایر کشورها از 
جمله عراق، عمان و ترکیه افزایش یافته است.گلپور افزود: جایگزینی این نیروی 
مهارتی بسیار کند است و این در حالی است که حتی سرمایه گذاران هم در سایر 
کشورها بیشتر از کشور خودمان سرمایه گذاری می کنند .وی گفت: وقتی حداقل 
حقوق در کشورهای ذکر شده 25و 30میلیون تومان باشد کارگر ترجیح می دهد 

مهاجرت کند که نباید به راحتی از کنار این موضوع گذشت.
گلپور قدرت خرید کم، رکود، کاهش تولید و نقدینگی بانک ها را عوامل اصلی 
تورم دانست و گفت: در این جلسه از آقای منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
به سبب اظهارات خود درباره مزد کارگران انتقاد و خواستار عذر خواهی وی شدم.
وی گفت: کارگران صدقه بگیر نیستند و از دسترنج خود گذران زندگی می کنند 
بنابراین خواسته ما که اجرای ماده 41قانون کار و اجرای فرمایش رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر حفظ قدرت خرید مردم اســت باید مورد توجه قرار گیرد و مزد 

بدون لحاظ تورم واقعی و سبد معیشت تعیین نشود.
وی درباره اجرای مزد منطقه ای بیان کرد: اگر دولت قصد دارد مزد منطقه ای 
را اجرا کند انتظار داریم این طرح طبق واقعیت های علمی و قانونی اجرا شود؛ و 
این موضوع هم تحقیقات میدانی جامع، و بررســی های علمی و اصولی و دراز 
مدت را می طلبد؛ بنابراین  ما به عنوان انجمن صنفی کارگران، که جزو بزرگترین 
تشکل های این حوزه در کشور هستیم تاکنون گزارش یا برنامه ای جامع مبنی بر 

چگونگی اجرای این طرح دریافت نکرده ایم.
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهار داشــت: پس در 
چنین فضایی، تشکلات کارگری حق دارند نگران مزدمنطقه ای باشند؛ دلیل 
مخالفت ما، نبود زیرساخت های لازم برای این طرح است؛ فرض مثال چنین 
طرحی عملیاتی شود، تمام مباحث هم به کنار، آیا سازمان تأمین اجتماعی در 

مناطق مختلف توانایی پرداخت حق بیمه ی متفاوت را دارد؟

دولت سیزدهم به هیچ عنوان قصد حذف یارانه را ندارد، بلکه هر 
شش ماه یک بار بر مبنای صدک بندی، دهک درآمدی خانوارها را 
به روزرسانی خواهد کرد. بر این اساس ممکن است صدک های 

بالا از دایره دریافت یارانه خارج و صدک های پایین وارد شوند.
در بسیاری از کشورها، دولت ها از برنامه های یارانه نقدی برای کمک به افراد 
با درآمد کم اســتفاده می کنند. یارانه نقدی یک پرداخت مستقیم از دولت به 
گیرنده است که به صورت پول نقد یا از طریق کارت های بانکی انجام می شود. 
این برنامه ها برای کاهش فقر و تشویق بهترین استفاده از منابع جامعه، به کار 
می روند. بسیاری از این برنامه ها از محدودیت دریافت تمایل دارند و تحت شرایط 
و دستورالعمل های خاصی تعیین می شوند تا به هدف موردنظر دست یابند. این 
برنامه های یارانه نقدی غالباً به عنوان یک پشتوانه مالی برای کسانی که به دلیل 

شرایط اقتصادی نیاز به کمک دارند، عمل می کنند.
 »دولــت بنا ندارد یارانه نقدی را حذف کنــد«. این موضوع در روزهای اخیر 
همواره از سوی مسئولان مورد تاکید قرار داشته و وزیر کار نیز به آن اشاره کرد.

به گفته صولت مرتضوی، یارانه نقدی تا میزانی که مصوب بود و اجرا شده حتما 
ادامه پیدا می کند و تحت هیچ شرایطی یارانه نقدی حذف نخواهد شد. اما دولت 
یک سری سیاست های کمک معیشتی و تشویقی برای مردم دارد که بنا بر این 

است به شکلی بتواند قیمت ها را متعادل کند.
اما سوال این است که سیاست های معیشتی و تشویقی دولت چیست؟ دولت 
سیزدهم در راستای ایجاد عدالت اجتماعی و اقتصادی، علاوه بر دهک بندی، 

موضوع صدک بندی را مطرح کرده است.
بر این اساس، دهک های درآمدی از بعد خانواری خارج و به صورت »نفری« 
دهک بندی می شوند تا فاصله دهک ها رُند و ساده شود.  در گام دوم نیز آنها به 
صورت »صدک« آورده می شوند تا تحلیل بین دهک ها ریزتر و دقیق تر بررسی 

شوند؛ از همین رو هر دهک درآمدی تبدیل به 10 قسمت و صدک می شود. با 
اجرای صدک بندی، 79 میلیون و 600 هزار ایرانی یارانه بگیر )حدود 80 میلیون 

ایرانی( در این چرخه صدک بندی می چرخند.
صدک بندی باعث کوچک تر و راحت تر شدن تحلیل ها خواهد شد و اینگونه 
امکان دارد فردی در دهک ســوم باشــد، اما در صدک 39 قرار گیرد و یا فرد 
دیگری در صدک 31 باشد؛ هر چند هر دوی این افراد در دهک سوم قرار دارند 

اما صدک آنها فرق دارد.
در روزهای اخیر مرکز مطالعات و اطلاعات رفاه ایرانیان اعلام کرد که بر مبنای 
اجرای صدک بندی 60 هزار خانواری که در صدک 99 و 100 قرار داشــتند از 
دریافت یارانه حذف و 60 هزار خانوار جدید دارای صدک پایین مشمول دریافت 

یارانه شدند.
طبق قانون بودجه 1402 بند )د( تبصره 17 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مکلف است هر شش ماه یک بار دهک درآمدی خانوارها را به روزرسانی کند و 
براساس رفتار مالی افراد و شاخص های مختلف رفاهی تغییرات حاصل می شود.

برنامه دولت برای پرداخت یارانه نقدیموج مهاجرت به کارگران متخصص رسید

دلیل افزایش ناگهانی قیمت گوشت
قائم مقام تنظیم بازار وزارت کشاورزی گفت : در دو هفته قبل با واردات دام زنده قیمت ها 
هر کیلو 20 هزار تومان کاهش پیدا کرد و قیمت تعادلی برای شقه گوسفندی حدود 

400 تا 420 هزار تومان است که اواخر سال به آن می رسیم.
علیرضا پیمان پاک قائم مقام تجارت و تنظیم بازار وزیر جهاد کشاورزی در یک برنامه تلویزیونی درباره 
وضعیت دام و بازار گوشت اظهار داشت: به واسطه یکی دو سال خشکسالی پشت هم و همچنین افزایش 
هزینه دامدار به علت حذف ارز ترجیحی که بالاخره یک قانون بود و یک تکلیف بود برای دولت در سال 
گذشته، مقداری بحث حوزه دام سبک کشور لطمه خورد. بحث ذخیره های تولید کشور، به نوعی می شود 
گفت؛ آن پشتوانه دامی کشور به واسطه عرضه بیشتر دام و خصوصا دام های مولد به کشتارگاه دچار آسیب 

شد.
وی در پاسخ به این پرسش که جمعیت دامی کشور چقدر شده و چقدر کاسته شده است؟ افزود: آن جمعیت 
دامی اعداد و ارقام مقداری در حوزه جهاد خصوصاً در حوزه دام سبک که حوزه پراکنده ای است عددی نیست 
که بشود روی آن خیلی تاکید کرد. دوستان روی این بحث آمار و ارقام مثل حوزه مرغ و دام سنگین کار 
می کنند، اما نکته مهم اینجاست، سالانه 11 میلیون رأس دام سبک در کشتارگاه های ما عرضه می شد، در 
ســال 1400 این عدد طبق آمار مرکز آمار می رسد به 16 میلیون و در سال 1401، 17 میلیون یعنی شما 
میانگین را بگیرید حدود 11 تا 12 میلیون اضافه دام عرضه شده در دو سال گذشته و این یعنی از آن ذخایر 

دامی ما کاسته شده است.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به آمار سال جاری تصریح کرد: به همان سطح سال 1399 دارد 
می رسد، یعنی تقریبا میانگین ماهانه 900 هزار رأس ما دام سبک را در کشتارگاه عرضه می کردیم، غیر از آذر 

و دی که من توضیح می دهم این عدد، عدد کاهشی بوده است.
پیمان پاک تاکید کرد: ما باید برنامه ریزی کنیم برای ترمیم تولید، زنجیره های تولید و افزایش تولید. مهمترین 
فاکتور در افزایش و توسعه تولید، تأمین به موقع نهاده است. برنامه ای که ما امسال داشتیم یک عرضه به 
موقع جو انجام شد، واردات در کنار این که ما تولید خیلی خوبی داشتیم در حوزه جو داخلی، بیش از 90 درصد 
افزایش واردات جو داشتیم، امسال نسبت به سال گذشته و این مسئله باعث شد که جو با قیمتی حدود سه تا 
چهار هزار تومان زیر قیمت مصوب در بازارگاه عرضه شود، یعنی اگر قیمت 11 هزار و 300 تومان بود، ما بین 
6 و 500 تا 8 هزار تومان عرضه جو را داشتیم.وی تصریح کرد: الان هم ما حدود 400 هزار تن جو مازاد در 

بازارگاه داریم، در کنارش 600 هزار تن ذخایر پشتیبانی امور دام، یعنی هیچ نگرانی بابت نهاده دامی نداریم.
چرا گوشت 120 هزار تومان گران شد؟

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی در پاسخ به این پرسش که دو ماه پیش تا الان افزایش قیمت حدود 120 هزار 
تومان پس به خاطر چیست؟ گفت: یک نکته که وجود دارد، این افزایش به عبارتی نهاده که جذابیت را برای 
تولید افزایش می داد، در کنار این که قیمت ها هم مقداری جذاب شده بود، دامدار رغبت داشت برای این که 
دامش را نگه دارد. آذر ماه و دی ماه فصلی است برای بحث زایش، پرواربندی و این یک نوید خوبی را به ما 
می دهد که دام عرضه نشد در کشتارگاه ها و این دام رفت برای تولید، طبق آماری که مرکز آمار داده بیش 
از 25 درصد ما زایش و پرواربندی داشتیم در این سه ماه اخیرمان نسبت به سال گذشته. 25 درصد افزایش 
داشتیم، این یعنی در فصل بهار و ان شاء الله تابستان سال آینده ما 25 درصد افزایش عرضه گوشت داریم 

نسبت به امسال و این خودش تنظیم می کند و آثار مثبتی دارد برای کاهش قیمت.

وی تصریح کرد: تا تقریبا می شود گفت اواسط آذر ماه، آن تثبیت قیمت به واسطه وارداتی که انجام می دادیم 
کنترل شــده بود. این واردات را اشــاره کنم، چون یک مقدار در فضای مجازی دوستان بعضا حرف های 
غیرکارشناسی می زنند، این واردات جمعا 5درصد کل تولید دام کشور نمی شود، اما به گونه ای برنامه ریزی 

می کنیم که بتواند کنترل و تنظیم گری کند.
پیمان پاک عنوان کرد: ما طی یک ماه اخیر به دلیل این که بالاخره این گوشت از کشورهای مختلفی می آید، 
تعطیلات ژانویه و خصوصاً در شــش ماه دوم سال ما به دلیل سرما از یک سری از کشورهای خاص، از 
نیم کره جنوبی می توانیم این دام را تامین کنیم و از حوزه اوراسیا ما به دلیل سرمای هوا و مشکلات به عبارتی 

لجستیکی کمتر می توانیم دام وارد کنیم.
وی افزود: تعطیلات ژانویه باعث شد که هم کشتارگاه ها تعطیل بودند و هم بحث لجستیک هوایی دچار 
مشکل بوده، دلیل تعدد سفرهای تعطیلات ژانویه، این باعث شد که یک کاهش وارداتی داشته باشیم، این 
کاهش واردات در کنار مساله عدم عرضه کشتارگاه باعث یک جهش قیمتی شد که از یکی دو هفته قبل 
که این افزایش واردات صورت گرفت شما شاهد بودید که هم قیمت تثبیت شد و هم در یک هفته گذشته 
یک عدد کوچک 20 هزار تومان هر کیلو دام زنده کاهش قیمت داشته، تقریبا 10 تا 20 هزار تومان هم 
گوشت گرم کاهش داشته و این قیمت نزولی است تا اسفند ماه؛ که از نیمه دوم اسفند آن عرضه داخلی مان 

افزایش بیشتری پیدا کند.
قیمت تعادلی گوشت مشخص شد

وی در پاسخ به این پرسش که قیمت تعادلی چند است در گوشت قرمز؟ گفت: آن قیمت تعادلی که معاونت 
امور دام به ما داده، حدود 400 تا 420 هزار تومان است.

پیمان پاک تصریح کرد: ما این قیمت را طوری کنترل کنیم که دامدار هم برایش صرفه اقتصادی داشته 
باشــد. اگر ما قیمت تعادلی مان، قیمت درستی باشد، هم عرضه به موقع انجام می شود، هم عرضه زیاد 

می شود، این مشکلی که ما به واسطه کمبود دام در 9 اول امسال شاهد بودیم اتفاق نمی افتد.
وی در پاسخ به این پرسش که کی به این قیمت 400 تا 420 می رسید؟ گفت: این برنامه ای که ما داریم 
برای بحث تولید داخل که ان شاء الله شکل بگیرد در کنار استمرار واردات، ان شاء الله پیش بینی می کنیم 

همین روند نزولی را می رویم جلو تا اواخر سال و اوایل سال آینده به آن بحث برسیم.
قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: ان شاء الله روی لاشه 420 هزار تومان ما بتوانیم به آن قیمت 
تعادلی برسیم. یک کار دیگر هم که ما کردیم برای این که واقعاً خیال هموطنان راحت باشد و بتوانیم به 

یک ثبات بازار برسیم، بحث افزایش عرضه گوشت گوساله منجمد است. به عبارتی؛ برزیلی است که این را 
ما تقریبا امسال با این که ما این کالا را بردیم تالار 2، اما سعی کردیم روی قیمت تعادلی 285 هزار تومان با 

عرضه زیاد این قیمت را کنترل کنیم.
پیمان پاک گفت: این مسئله باعث می شود که مجموعه هایی که مصارف زیادی دارند مثل مجموعه های 
پرمصرف مثل پادگان ها، مجموعه های دانشگاهی، بیمارستانی حتی بعضی رستوران ها و اصناف از بازار 
گوشت گرم خارج شوند. این خروج آن ها از بازار گوشت گرم کمک می کند به کنترل مصرف خانوار. برنامه ای 
که ما ریختیم تا پایان سال 30 هزار تن گوشت منجمد برزیلی وارد می شود، الان هشت هزار تن گوشت 
در سردخانه های پشتیبانی امور دام است، دارد توزیع می شود، 15 هزار تن گوشت منجمد در گمرکات کشور 
است، آزمایش ها دارد انجام می شود برای ترخیص و 20 هزار تن هم در مسیر است. یعنی تا ماه مبارک 
رمضان بیش از 35 هزار تن گوشــت منجمد برزیلی هم وارد بازار می شود؛ و این یک کمکی است برای 

کمک و آن کنترل بازار و ایجاد تعادل که در شب عید و ماه مبارک رمضان هم ما با کمبود دچار نباشیم.
وی متذکر شد: گوشت گرم گوسفندی و گوساله مان، روزانه 200 تن برنامه ریزی کردیم به طور میانگین 
برای عرضه آن. دستوری که عرض کردم آقای معاون اول دادند و بانک مرکزی هم ارز آن را تامین کرده 
است ما تلاش می کنیم به 300 تن برسد. این با تنوع مبادی صورت گرفته است. الان از هفت تا هشت 
کشور دنیا گوشت گرم وارد می شود؛ مغولستان، شرق اروپا، استرالیا، کنیا، ارمنستان، یک مقداری گرجستان 
و روسیه، الان هم از این هفته با زحماتی که دوستان در دامپزشکی کشیدند برای اولین بار آفریقای جنوبی 
هم که به نوعی از نظر دامپزشکی شرایط بسیار خوبی دارد، با ایجاد کانال های مالی و بحث های تجاری ما 
از این هفته ان شاء الله گوشت گرم را از آفریقای جنوبی هم وارد می کنیم و آن سبدمان را افزایش می دهیم 

در واردات گوشت گرم.
وی در پاسخ به این پرسش که از پاکستان هم دام زنده وارد می شود؟ عنوان کرد: پاکستان؛ دام زنده است 
و به عبارتی گوشت گرم است، آن جا می آید قرنطینه می شود به صورت پیله وری می آید، کشتار می شود، آن 
جا مصرف ارزی ما نداریم، در ازای صادراتی که پیله وران می کنند ما روزانه آن جا هم عرضه گوشت گرم را 
داریم که الآن هم الحمدلله مشکلی نیست، یک سری دوستان هم نگران بودند، مرز بسته باشد، امروز هم 
هیچ مشکلی ندارد، روال برقرار است و ما همین مسیر را افزایش می دهیم و آن جا تاکید داریم، چون در ازای 
صادرات کالاهای پیله وری است، این افزایش کمک به معیشت مردم سیستان و بلوچستان هم می کند در 
عین حال که کنترل بازار را هم دارد. الان گوشت گرمی که به صورت پیله وری می آید بدون مصرف ارز 
28 هزار و 500 دارد به هفت تا هشت استان با قیمت وکیومی یعنی گوساله بدون استخوان و بدون خس 

دارد 350 هزار تومان عرضه می شود.
پیمان پاک متذکر شد: گوشت گوسفندی لاشه 280 هزار تومان عرضه می شود به مردم. در تهران عرضه 
می شود، در استان یزد عرضه می شود، استان اصفهان است منتها اصفهان به دلیل حجم زیاد جمعیت و 
گسترده یک مقداری شاید کمتر دیده شود. در استان قم، البرز، زنجان، خراسان رضوی هم همین طور، ان 
شاء الله این حجم افزایش پیدا می کند و این عرضه را انجام می دهیم. یک نکته مهم اینجا وجود دارد، استان 
تهران خودش واردکننده دام است، ما روزانه 12 هزار راس گوسفند باید بکشیم در استان تهران، وقتی این 
واردات به صورت منسجم اینجا عرضه می شود، این گوسفند پس می زند در استان ها و باعث می شود خود 

استان های تولیدکننده دام هم یک تعادلی در دام زنده شان و در نتیجه در قیمت گوشتشان به وجود بیاید.


